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Favrskov den 24.november 2022 
 
 
 
Referat fra Årsmødet d.23.november 2022 
 
Planen for årsmødet: 
DNs vicepræsident, Sebastian Jonshøj fortæller om Danmarks Naturfredningsforenings vision 
og mål for fremtidens natur i Danmark. 
 
Efter foredrag, debat og kaffepause er der årsmøde i henhold til vedtægterne. 
Dagsorden: 
1. Valg af dirigent 
2. Bestyrelsens årsberetning 
3. Valg af medlemmer til bestyrelsen. 
På valg er Peder Meyhoff, Anne Neergaard og Carl Erik Andersen. Carl Erik modtager ikke gen-
valg 
4. Valg af suppleanter. 
På valg er Krista Vanggaard Gade og Niels Jørgen Sørensen 
5. Forslag fra medlemmerne 
6. Eventuelt 
Medlemsforslag, som ønskes sat under afstemning, skal fremsættes og begrundes skriftligt 
over for afdelingens formand Alfred Borg. Forslag sendes til afdelingens mailboks favr-
skov@dn.dk senest en uge før årsmødet - altså senest d. 16.november. 
 
 
Oplæg om Danmarks natur og giv naturen lov v.  vicepræsident Sebastian 
Jonshøj. 
Sebastian gav et overblik over den danske naturs tilstand på landjorden, såvel som i 
havet. DK ligger næstsidst på EU's liste over biodiversitet. 
Under 1% af naturen på land og under 0,3 % af den marine natur er stærkt beskyttet. 
Via 30 indholdsrige slides formidlede Sebastian DNs naturpolitik, herunder at vi skal 
leve op til EU's ambition om, at 30 % af DK´s areal i 2030 skal være beskyttet- heraf 
10 % strengt beskyttet. DN er indgået i flere strategiske partnerskaber for at få resul-
tater, bl.a. med landbruget om behov for udtagning af lavbundsjord. 
 
Der var ca.30 tilhørere til foredraget og flere spørgsmål bl.a. græsning af overdrev og 
om behovet for en jordbrugsfond til brug for jordfordeling ved udtagning af landbrugs-
jord. 
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Ca. kl.20.40 begyndte det egentlige årsmøde, med 25 deltagere. 
 

1. Valg af dirigent: Claus Poulsen, Ulstrup, som startede med at konstatere, at 
årsmødet var indkaldt rettidigt efter lovene. 
Referent: Anne Neergaard. 

2. Bestyrelsens årsberetning: Årsberetningen på 6 sider lå tilgængelig for del-
tagerne i mødet. Formand Alfred Borg fremhævede dele af beretningen på Po-
wer point, bl.a. med fotos af særlige problemer som udspredning af Rød Heste-
hov ved Norring Møllebæk. Der er fremsat budgetforslag til kommunen for at få 
det bremset- uden held. 
 
Fremover vil foreningen gerne satse på børnefamilier og en ungdomsafdeling på 
gymnasiet ved hjælp fra Aarhus. 
 
Det kommende år satses der desuden på 

 Arbejdet i de faste arbejdsgrupper /planlægning af ture og sagsbehand-
ling. 

 Mere plads til naturen 
 Lysnet fredning af overdrev m.m. 
 Kommuneplan 
 Klimauger i uge 16 og 17. 

Beretningen affødte flere spørgsmål. 
 
Niels Jørgen Sørensen spurgte til, hvordan det går med fredningen i Gudenåda-
len, som blev henlagt til 2023? 
Favrskov Kommune ville ikke støtte en fredning, men ønskede at arbejde med 
frivillige aftaler vedr. afgrøder i dalen, stier m.m. DN Favrskov tager punktet op 
med forvaltning og politikere. 
 
NJS spurgte ligeledes til Lilleådalen ved Haar, hvor DN ønskede at frede, men 
hvor byrådet i stedet støttede en lokalplan med formål at lave golfbaner, senere 
et oplevelsescenter. Dette er ikke realiseret endnu. Hvor længe kan en lokal-
plan gælde uden at der sker noget? Den spærrer jo for andre initiativer? Dette 
punkt undersøges af bestyrelsen. 
 
2 medlemmer fra Hadsten efterlyste, at kommunen fremmer den vilde natur 
mere. Hvad er meningen med at have en friseret bypark i Hadsten? Hvorfor 
fældes gamle piletræer? Hvad kommer der ud af indsatsen: Vild med Favrskov. 
Der er ikke kommet blomstrende grøftekanter. Bliver afklippet fra slåningen 
fjernet? Hvorfor lader man ikke græsset gro på volde langs ringvejen i Had-
sten? Erik Eberg fremhævede, at en entreprenør har anskaffet en slåmaskine 
med opsamling af afklip. Stiller kommunen ikke krav i sine udbud om at dette 
skal ske? 
Alfred lovede, at dette vil være en del af samtalerne med kommunen.  
 
I biodiversitetsplanen er der lovet en indsats i forbindelse med Tinning Mose. 
2 lodsejere gav udtryk for, at mosen gennem tiden har været brugt som losse-
plads. Alfred kunne oplyse, at der er lavet en rapport om mulighederne for re-
tablering af mosen. Den vil foreningen skaffe til veje. Der blev foreslået en tur 
til Mosen, bl.a. med de lokale lodsejere som guider. (Kontakt Gert Frøslev, Pøt 
Møllevej) 
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I beretningen nævnes ønsket om genslyngning af Lilleåen. Her spurgte et med-
lem ind til Facebooksiden: Biodiversitet i Lilleåen. Kender DN til dette initiativ? 
Anne Neergaard oplyste, at vi har mødt den person, der står bag. Det kunne 
være emnet for et fremtidigt møde. 
 
Søren Westermann fortalte om Favrskovs Forsynings indsats for at bremse 
overløb i forbindelse med regnvandshændelser. SW er brugerrepræsentant i 
Favrskov Spildevand. 
 
Torkil Forman foreslog, at DN opfordrer kommunen til at kommunikere mere 
om, de resultater og indsatser, som er sat i søen: biodiversitetsplan m.m.  

 
 Beretningen blev taget til efterretning.  
 

3. Valg af medlemmer til bestyrelsen. 
Bestyrelsen består af 9 medlemmer, som er valgt i en periode på 3 år, således 
at der er 3 stk. på valg hvert år. 
Peder Meyhoff, Anne Neergaard og Carl Erik Andersen. Carl Erik modtager ikke genvalg 
Carl Erik A. blev takket for sin mangeårige indsats i bestyrelsen. 
Peder M. ville gerne udtræde, men indvilligede i at blive suppleant til bestyrel-
sen. Anne Neergaard fortsætter i en ny periode. 
Martin Ludvigsen og Laila Blak fra Hadsten indtræder i bestyrelsen. 
 

4. Valg af suppleanter. 
På valg er Krista Vanggaard Gade og Niels Jørgen Sørensen. 
Fremover er: Niels Jørgen 1. suppleant, Peder Meyhoff 2.suppleant, Krista 
Vanggaard 3.suppleant. 
 

5. Forslag fra medlemmerne. 
Willie Kolff foreslår, at DN Favrskov gør en indsats for at nedbringe miljø- og 
klimaforureningen fra Nytårsfyrværkeri. Danskerne bruger efter sigende 450 
mill. på fyrværkeri, i Århus området bruges angiveligt 34 t.  
Forslaget kunne være, at man ikke fyrer privat, men går sammen lokalt for at 
skyde nytåret ind. I New Zealand er det f.eks. forbudt med privat fyrværkeri. 
 
De fleste på årsmødet var positive indstillede til forslaget.  
 
Niels Vestergaard mente, at et evt. forbud blot vil blive overtrådt. 
 
Enighed om, at der skrives et debatoplæg, der bl.a. formidles via vores nyheds-
brev. 
 

6. Evt. Årsmødet blev optaget af Lasse fra Favrskov TV, der redigerer og udsender 
mødet efter nogle dage- se www.TVfavrskov.dk 
 
 
 
Referent: Anne Neergaard d.24.november 2022. 
Referatet er godkendt af dirigenten Claus Poulsen d.25.november 2022. 


